
Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí

Právo na důstojný podzim života
Ve Stonavě znovuotevřeli Dům s pečovatelskou službou, na jehož rekonstrukci přispěla půl milionem Nadace OKD

STONAVA – „Úžasné, nádherné, 
člověk by jim snad až záviděl,“ 
nešetřila slovy obdivu projektová 
manažerka Nadace OKD Karolína 
Drozdová, když si v úterý 22. červ-
na prohlížela spolu se zástupkyní 
ředitelky nadace Lenkou Marko-
vou nově rekonstruované prosto-
ry Domu s pečovatelskou službou 
ve Stonavě.

Dům s pohnutou minulostí, kte-
rý byl původně vybudován jako 
výstavní vilka, poté byl konfi sko-
ván a sloužil jako mateřská škola, 
byl vrácen v restituci a opět odkou-
pen obecním úřadem a přebudován 
na byty pro seniory, prošel v minu-
lých měsících důkladnou rekon-
strukcí. Přišel tak sice o jeden byt, 
zato všech pět nových garsonek 
má nyní kuchyňský kout a hlavně 
vlastní hygienické a sociální zaříze-
ní. Našlo se i místo pro společnou 
kulturní místnost a zázemí pro 
pečovatelky.

„Chtěli jsme, aby i tady mohli 
senioři trávit čas v komfortnějším 

prostředí,“ vysvětlil starosta Stona-
vy Ondřej Feber s poukazem na to, 
že ve druhém, mladším obecním 
DPS bydleli dosud senioři v moder-
nějších podmínkách. Rekonstrukce 
„vilky“ přišla nakonec na více než 
2,5 mil. korun, když objekt získal 

navíc k původním záměrům nová 
okna, ústřední topení a novou fasá-
du. I proto si vedení obce tolik cení 
pomoci Nadace OKD, která věno-
vala na přestavbu 500 tisíc korun.

Jak informovala sociální a byto-
vá referentka stonavského úřa-

du Krystyna Kupková, do vily se 
nastěhují jeden manželský pár 
a čtyři důchodkyně, vesměs vdovy 
po hornících. Celkem má Stonava 
v obou DPS k dispozici 26 bytů.

„V důsledku těžby a poddolování 
se totiž v 70. a 80. letech minulé-
ho století mnoho mladých rozhod-
lo žít mimo Stonavu a jejich rodiče 
zde zůstali sami. Protože chápeme, 
že je pro ně důležité zůstat ve ves-
nici, na kterou jsou zvyklí a kde 
mají přátele svého věku, a protože 
nám na nich záleží, snažíme se pro 
ně vytvářet co nejlepší podmínky,“ 
řekl starosta Feber a vystihl tak 
i přístup, jaký v otázce bydlení pro 
seniory zastává Nadace OKD.

„V dnešní době se zájem soustře-
ďuje především na mladé a na star-
ší se občas zapomíná. To je důvod, 
proč naše nadace věnuje seniorům 
tolik pozornosti. Jsou to lidé, kteří 
odevzdali své síly ve prospěch spo-
lečnosti a mají právo strávit důstoj-
ný podzim života,“ uvedla Karolína 
Drozdová. Bohuslav Krzyžanek
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Kaplička ve Lhotce 
dostala nový vzhled
BÍLOVEC – Nemalá část z 85 
obyvatel městské části Lhotka ve středu 
23. června odpoledne dorazila ke zdejší 
asi 110 let staré kapličce zasvěcené 
sv. Janu Nepomuckému. Tu slavnostně 
otevírali po rekonstrukci z grantu Nadace 
OKD. Velká sláva ušla kvůli dovolené jen 
starostce města a lubojackému knězi, 
zaskakovali za ně tajemník radnice, 
respektive bílovecký farář.

„Smyslem nebylo jen zpřístupnit 
kapličku místním obyvatelům, aby opět 
sloužila k celebrování mší a pořádání ná-
boženských obřadů, které se zde konaly 
v minulosti, jako třeba takzvaných 
večerních májových modliteb. Poslouží 
také k setkávání lhoteckých a k vytváření 
dobrých sousedských vztahů, zvýšení 
sounáležitosti obyvatel s regionem 
a zatraktivnění lokality, kde se křižují 
dvě dálkové cyklostezky,“ řekla Blanka 
Korbelová z odboru investic a rozvoje 
městského úřadu.

Kaplička, na které si hlavně starší 
věřící obyvatelé a obyvatelky Lhotky 
velmi zakládali, byla ještě nedávno 
v mizerném stavu. „Však též návrh na její 
obnovení vzešel z iniciativy občanů. 
Město by však takovou rekonstrukci 
nemohlo bez pomoci uskutečnit. Proto 
jsme moc vděčni Nadaci OKD, i když 
Bílovec nikdy nebyl a není hornický,“ 
konstatovala Korbelová s tím, že příspě-
vek v programu „Pro budoucnost“ byl 
288 tisíc korun. Peníze šly na stavební 
práce.

Lhotka tak má hezkou „meruňkovou“ 
kapličku s opravenou střechou, úhled-
ným venkovním okolím a důstojným 
prostředním uvnitř. Nechybí ani tabulka 
zdůrazňující roli Nadace OKD. Kaplička 
stojí u hlavní cesty ve směru z Bílovce 
přes Lubojaty (pod jejíž farnost náleží) 
do Olbramic a Klimkovic. Setkávají se 
u ní cyklistické trasy Kravařsko a Rade-
gast-Slezsko. uzi

Renovovanou kapličku ve Lhotce…

…slavnostně otevřel kněz z Bílovce.

Stonavská vilka, která slouží jako dům s pečovatelskou službou, získala v rámci rekon-
strukce i novou fasádu.

Uršula Byrtusová, vedoucí pečovatelské služby Slezské Diakonie, která provozuje oba sto-
navské DPS, si prohlíží vybavení kuchyňského koutku.

Zástupkyně Nadace OKD (zprava) Karolína Drozdová a Lenka Marková při debatě s pracovni-
cí stonavského obecního úřadu Krystynou Kupkovou.
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Svátek hudby na Hané: 600 muzikantů!
V Němčicích nad Hanou se představili malí hudebníci, děti z domovů i Pavlicův Hradišťan
NĚMČICE NAD HANOU – Soubory 
a orchestry Základní umělecké ško-
ly (ZUŠ) v Němčicích nad Hanou, 
ale také plejáda hostů z celé repub-
liky i ze Slovenska a Srbska se 
o víkendu představila na tradičním 
Svátku hudby v malebném hanác-
kém městečku. Pět dní bylo na co se 
dívat a hlavně co poslouchat – také 
díky grantu Nadace OKD, která 
byla hlavním partnerem festivalu.

„Cílem festivalu je prezentace 
uměleckých a volnočasových akti-
vit dětí a mládeže, vytváření pro-
storu pro prezentaci naší školy 
i šikovných dětí odjinud a rozvíje-
ní kulturního života regionu. Ale 
to všechno má samozřejmě hlub-
ší smysl – rozdávat radost, nese-
dět a dělat něco pro děti, pro lidi 
a taky pro sebe, aby po nás něco 
zůstalo. To by snad měl být smysl 
života každého člověka, jinak jsme 

na tomto světě zbyteční,“ shrnul 
cíle akce hlavní pořadatel a ředitel 
němčické ZUŠ Laco Gazdag.

Středeční zahájení festivalu 
obstaral taneční program dětí pod 

názvem Vzájemnosti, čtvrtek byl 
ve znamení malých divadelníků. 
Pátek se stal pro mnohé vrcholem 
akce – na němčickém náměstí se 
před tisícovkou diváků představily 

nejprve taneční a folklórní soubory 
a později – pod umělým osvětlením 
z refl ektorů a přírodním od měsíce 
– vše vyvrcholilo společným kon-
certem Hradišťanbandu, pěvec-
kého spolku ZUŠ a Jiřího Pavlici 
s Hradišťanem. „Lidé na náměstí 
žasli nad obrovskou energií, která 
z účinkujících vyzařovala, a odná-
šeli si z tohoto jedinečného před-
stavení sváteční pocity,“ zhodnotil 
Gazdag.

V sobotu program pokračoval 
pěveckou soutěží dětských talentů 
Zpěvohraní, vystoupením česko-
slovenské Superstar Markéty Kon-
vičkové, divadelním představením 
bývalých žáků ZUŠ a večerním 
Nokturnem místního orchestru 
mladých a jazzbandu ze srbského 
Kraljeva. V neděli akce vyvrcholila 
festivalem mládežnických decho-
vých orchestrů. vs

Svátek hudby se stal v Němcicích na Hané přehlídkou volnočasových aktivit dětí a mládeže.


